
„My vám ty uprchlíky přivedeme před krajské
úřady.“ Vildumetzová vytáhla na Rakušana
problém
- CZ24 News | 4. dubna 2022

ČESKO: V první hodině Otázek Václava Moravce se střetli ministr vnitra Vít Rakušan
(STAN), stínová ministryně vnitra Jana Mračková Vildumetzová (ANO) a exministr vnitra
František Bublan. Debatovali o bezpečnosti v Česku a o tom, zda kabinet Petra Fialy zvládá
řešit příliv válečných uprchlíků z Ukrajiny. Rakušan s Vildumetzovou proti sobě tvrdě
vyjeli. Vildumetzová upozornila, že Česko trápí hned dvě krize, ale vláda Petra Fialy (ODS)
neřeší ani jednu. Ve studiu bylo dusno.

Rakušan hned v úvodu zdůraznil, že vláda vytvořila skupinu, se kterou pracuje na zvládnutí stávající
uprchlické krize. „Jsou tam např. experti, kteří pomáhali zvládnout migrační krizi Německu v roce
2015,“ prozradil Rakušan. A hned se vlády zastal. „Vláda řeší tu situaci velmi efektivně, my máme
zaregistrováno od počátku 255 tisíc lidí. Celá EU nemá zaregistrováno ani 900 tisíc. Velké množství
lidí bylo zaregistrováno právě v Česku,“ zaznělo od ministra.

Připomněl, že vláda Andreje Babiše (ANO) měla připravenu strategii na přijetí 20 tisíc uprchlíků
měsíčně. Těch je v tuto chvíli asi 300 tisíc. „A ten realistický odhad, i po konzultaci se sociology a s
dalšími odborníky, je někde mezi 600 až 700 tisíci,“ uvedl Rakušan.

Mračková konstatovala, že vláda zaspala a ani ve 39. den ruské agrese na Ukrajině nemá připravený
plán na zvládnutí uprchlické vlny. Nechává to na krajích, ale kraje teď mají plné ruce práce.

Moravec se Mračkové hned zeptal, zda toto zanedbání nejde už za předchozí vládou Andreje Babiše
(ANO).

„Pane redaktore, já vám ocituji stanovisko obcí, které říkají, že jsou připraveny pomoct uprchlíkům,
ale potřebují plán a potřebují na to peníze,“ ozvala se místopředsedkyně Sněmovny.

Jedním dechem dodala, že v Česku máme dvě krize: uprchlickou a energetickou. A vláda podle ní
řeší buď jen jednu, nebo ani jednu. Neřeší růst cen energií, růst cen potravin a další věci. Tak to vidí
Mračková.
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Rakušan se nad místopředsedkyní Mračkovou pousmál. „A já se fakt trochu směju, když vláda, která
nám nenechá nic, nenechala nám ani covidovou strategii, tak teď ve 39. den války kritizuje nás, že
nemáme připravenou komplexní strategii,“ upozornil ministr.

Ale Mračkovou Vildumetzovou nijak neuklidnil. Politička členovi vlády vynadala, že jednotlivá místa
nemají řádnou evidenci uprchlíků. „Tato evidence do současné chvíle není. A ta je potřeba, aby bylo
jasné, kolik bude potřeba pediatrů, míst v mateřských školách a tak podobně,“ tepala Rakušana
místopředsedkyně Sněmovny.

Ministr však trvá na tom, že už teď systém registrace uprchlíků funguje, a to na krajích. Je nastaven
tak, aby maminka se dvěma dětmi prošla tou registrací co nejrychleji a už při registraci aby mohla
říct, jakou má kvalifikaci. Proto jsou na těchto centrech i pracovníci Úřadu práce ČR.

Když dostal slovo Bublan, vrátil se do roku 2015.

„To jsem ještě byl v Senátu, tam byly na debatě v Senátu i nevládní organizace a všechny byly
připraveny pracovat. Ale potom přišel zlom. Potom přišla hlava tohoto státu, která řekla, že tato
země je naše a ta situace se změnila,“ vyčinil Bublan na dálku Miloši Zemanovi.

Připomněl, že v roce 1999 Česko pomáhalo asi 20 tisícům běženců z Balkánu měsíčně. Tady se vzalo
ono číslo 20 tisíc uprchlíků z dlouho uchovávaných plánů. A stejně jako Mračková žádal, aby v Česku
existoval nějaký celostátní zastřešující systém na ubytování uprchlíků, na jejich vzdělávání a tak
podobně.

„Já tady s vámi naprosto souhlasím,“ přitakal Rakušan. A hned dodal, že na této struktuře se už
pracuje. „Je to v základu toho, co neseme na vládu, takže pokud bude materiál schválen, tak je to
otázkou dní,“ zdůraznil Rakušan. „A když se podíváte, tak to řeší všechny státy EU. Když se podíváte
třeba do Maďarska, tak tam žádnou strategii nemají. Jejich strategií je, aby co nejvíc lidí odešlo z
Maďarska do jiných zemí. A takovouto strategii já odmítám,“ rozzlobil se ministr.

Mračková však pokračovala ve slovní palbě. „Naší prací opozice je upozorňovat na věci, které nejsou
dobře. Města a obce potřebují plány na zvládnutí krize. Všichni chtějí vědět, co bude za měsíc, za 3
měsíce, za půl roku, za rok,“ rozčilovala se místopředsedkyně Sněmovny.

Vláda by podle ní měla vědět, co bude dělat, pokud do Česka přijdou další statisíce uprchlíků. A také
by měla konečně uvolnit peníze na placení zařízením, která ubytovala válečné uprchlíky.

„Jsou tady také případy, že ministerstvo vnitra na počátku nasmlouvalo smlouvy na ubytování a
někde to ministerstvo nasmlouvalo za 200 korun, ale někde i za tisíc korun. A teď kraje řeší situaci,
kdy ti ubytovatelé říkají, že pokud nedostanou tisíc korun, tak ty uprchlíky přivedou před krajské
úřady,“ upozornila Mračková Vildumetzová.

Rakušan si pochvaloval, že kriminalita spojená s uprchlíky z Ukrajiny je velice nízká. Pokud se nějaká
objevuje, tak jde o zločiny, ve kterých jsou obětí sami Ukrajinci. Jde např. o podvody s vízy, o zločiny
kuplířství a tak podobně. Vedení policie proto nechalo nahrát video, kde český policista v
ukrajinštině popisuje, na co všechno by si váleční uprchlíci měli dát v Česku pozor.

Ale Mračková vyrazila k dalšímu; zdůraznila, že vláda má na krku ještě hospodářskou krizi, ale tu
vůbec neřeší. A uprchlickou krizi neřeší dostatečně, protože vláda sice slibuje, že policistům a
hasičům zaplatí přesčasy, ale poslankyně chce vědět, zda se o tom už jednalo s ministrem financí
Zbyňkem Stanjurou (ODS). Chce také vědět, zda mimořádnou odměnu dostanou i starostové a
starostky.



Tady Rakušan konstatoval, že si starostové a starostky zaslouží systémové navýšení platů. „Určitě se
k tomu vrátíme,“ přislíbil.

Moravec poté obrátil pozornost hostů k prodloužení nouzového stavu o 58 dní, což si prosadila vláda
pěti stran.

Bublan konstatoval, že vláda měla prodloužit nouzový stav jen o 30 dní a strpět po třiceti dnech
tanečky opozice kolem prodlužování nouzového stavu o dalších 30 dní. Bublan zdůraznil, že by mu to
právně přišlo lepší.

„Ale my jsme nepostupovali bez legislativní opory a my jsme tady žádné negativní právní stanovisko
neměli,“ ozval se Rakušan s tím, že problém řešila Legislativní rada vlády a další odborníci, právníci.
Jedním dechem dodal, že sousloví „nouzový stav“ teď nemá ve společnosti dobrý zvuk, ale podle
Rakušana je to vinou předchozí vlády Andreje Babiše, která nouzový stav zpolitizovala.

Mračkovou Vildumetzovou to však nijak neuklidnilo a vyčetla vládě, že postupovala necitlivě.
Konstatovala, že registrační centrum v Karlovarském kraji je v KV Aréně, což znamená omezení pro
občany kraje, kteří tam např. sportovali. Vláda Petra Fialy podle ní mohla vytvořit krajské uprchlické
centrum na karlovarském letišti, kam teď stejně téměř nikdo nelétá, protože tam v minulosti létali
především občané Ruské federace, kteří tam teď nemohou.

Když finanční zájmy státu nejsou důležité

Moravec otevřel ještě jedno téma. Málo naplněné zásobníky ropy a plynu v Česku.

Nejvyšší kontrolní úřad upozornil, že v posledních letech vláda Andreje Babiše nedělala dost pro
naplnění zásobníků ropy v Česku, na což upozorňovala i EU. Mračková Vildumetzová se bránila, že
ona nebyla ministryní průmyslu a neměla tyto otázky na starosti.

Bublan poznamenal, že kdyby se navyšovaly zásoby ropy a plynu v minulých letech, dělo by se tak za
podstatně lepší ceny a v klidnějších časech.

Mračková Vildumetzová zdůraznila, že teď není tolik důležité, za kolik peněz se plyn kupuje. Důležité
podle ní je, aby Česká republika měla plyn k dispozici. „Já si myslím, že finanční hledisko není
důležité a že je především důležitá energetická bezpečnost státu,“ uvedla doslova.

V tu chvíli se ozval Moravec. „Když finanční zájmy státu nejsou důležité, tak dnes nás podle NKÚ
bude stát nejméně tři čtvrtě miliardy. To minimální navýšení zásob, ale podle vás to není důležité,“
kroutil hlavou moderátor. A dodal, že vláda Andreje Babiše v roce 2018 neschválila projekt na
položení trubek plynovodu z Rakouska do Česka, což se teď ukazuje jako problém.

Vildumetzová se z roku 2018 přesunula do roku 2022 a konstatovala, že dnes je situace taková, že v
Česku nikdy dřív tady taková nebyla.

Ale Moravec jí hned připomněl, že odborníci na závislost Česka na ruském plynu upozorňují už od
ruského útoku na ukrajinský poloostrov Krym, tedy od roku 2014, kdy byl Andrej Babiš ministrem
financí ve vládě Bohuslava Sobotky.

Rakušan oznámil, že možnost napojení na rakouské plynové trubky nadále existuje. Může se to prý
podařit někdy kolem roku 2028. „Mám tady informace o tom, že by mělo jít o nějaký
dvanáctikilometrový úsek do Břeclavi. Vedle toho je tu možnost našeho napojení na Polsko,“ uvedl k
tomu Rakušan.



Poté se tvrdě obul do šéfa hnutí ANO Andrej Babiše, který ještě v prosinci loňského roku, když byl
premiérem, odmítl navyšovat zásoby ropy, i když byla podstatně levnější, než je dnes. Odmítl to v
době, kdy už ruský prezident Vladimir Putin hromadil vojenské síly u ukrajinských hranic. „Andrej
Babiš svou krátkozrakostí připravil Česko o půl miliardy korun,“ shrnul situaci Rakušan.

Co Sněmovna ještě probere? Politické podnikání Stanislava Polčáka

Moravec poté ještě jednou změnil téma a připomněl. že Sněmovna bude v příštích dnech řešit tzv.
„polčákovné“, jak opoziční ANO a SPD popisují odměnu, kterou měl Polčák dostat za to, že pomohl
obcím postiženým výbuchem zbrojních skladů ve Vrběticích. Odměna ve výši takřka 8 milionů korun
vyvolala značnou nelibost a Polčák se odměny nakonec vzdal a rezignoval na post místopředsedy
STAN.

„Cílem té sněmovní schůze by mělo být probrat politické podnikání Stanislava Polčáka,“
poznamenala k tomu Mračková Vildumetzová. „Tady přece nelze chtít finanční prostředky za
schválený zákon,“ konstatovala místopředsedkyně Sněmovny s odkazem na zákon o vyplacení
odškodnění několika obcím.

Rakušan se ihned ohradil. „Žádného předsedu žádné politické strany rozhodně netěší, když jsou s
jeho hnutím spojovány nějaké politické kauzy. Ale jednu věc chci říct. Za žádnou z těch našich
záležitostí nebyla žádná korupce, nebyl tam žádný podvod, nebyl tam spáchán trestný čin. Ostatní
hnutí tady mají obžalovaného předsedu a neřeší to,“ poznamenal Rakušan s odkazem na nedávné
obžalování Babiše v kauze Čapí hnízdo. „Mají tady ministryni, která si účtovala dva miliony za
fotografy a neřeší to,“ uhodil obratem i na bývalou šéfku resortu financí Alenu Schillerovou.

„My jako hnutí STAN jsme se k tomu postavili vždy čelem. Já se tady Stanislava Polčáka zastanu. On
jako advokát ty ceny neměl předražené. Ale to, co jsem Stanislavu Polčákovi řekl v prvé minutě, že
nebude možné rozlišit, co byla advokátní práce, a co byla politická práce. To jsem také vytkl
Stanislavu Polčákovi a on na to také zareagoval,“ zdůraznil Rakušan.
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